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Rodkjærsbro Cementvarefabrik v. j. r. Birk
Telefon Rodkjærsbro (06) 65 80 14
FORLANG TILBUD Fører kun ^ mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres pi lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

SKÆRBÆK PLANTESKOLE
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50*

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter. 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

Elementbroer - Jernbetonspunsplanker
Specielle emner efter opgave Alt I betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cømentvarefabrlk - TU. 07 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrlk - Til. 07 17 12 14 A/8 N. SKYTTE

TIL ALT BYGGERI 
FIBO LETKLINKER

•
TIL HURTIGT BYGGERI 

FIBO FACADEELEMENTER
e

TIL RATIONELT BYGGERI 
FIBO VÆGELEMENTER 

HB-system
•

TIL INDUSTRIELT BYGGERI 
FIBO DÆK- OG 

TAGELEMENTER

FISKBÆK PRODUKT Vs
6920 VIdebak . tlf. (07) 17.1300

Frøavlscentret

HUNSBALLE
Telf. Holstebro (074) 2 05 33

Frøavl og frøhandel

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede, lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriol« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

\

Petersværk Betonvare-lndustri
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

Mejeriernes og Landbrugets 
Ulykkesforsikring

Gensidigt selskab -A Oprettet 1898 

Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50

Aktieselskabet
L .  H A M M E R I C H  &  C O .
Specialforretning i bygningsartikler 

Grundlagt 1854 . Telf. 12 71 55(3 lin.) 
Århus

Hulkjærhus
Planteskole

Rodkjærsbro

Telf. (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV 
LÆHEGN OG HAVE

Skive
Cementstøberi
Knud Østergaard 
Telefon (075 1) 921 

N O R M R Ø R  
med garantimærket ^ 
Imprægnering Brøndrør

Sydvestjydske Teglværkers Salgskontor Tlf. (052) 4 47 11



P I N D S T R U P  S P H A G N U M(tørvestrøelse)

Leveres i baller i den anerkendte størrelse i kvaliteterne
• FIN - MELLEMFIN - GROV - samt kvaliteten
• LØS, USORTERET

Desuden leveres kvaliteten
• FIN TØRVESTRØELSE (spagnum) i 430 liters poser

og 200 liters poser
Forhandlere overalt i landet

P I N D S T R U P  M O S  E  B  R  U G  %
8964 Pindstrup . TIf. (06) 39 61 00

Vestjyllands
Mergelforsyning

Andelsselskab

Udnyttelse af lokale lejer 
og tilrettelægning af 

mergelleverancer

Moderne grab-materiel til rådighed.
Levering af højprocentlig mergel fra egne lejer. 
Jordbrugskalk og pulveriseret kalk i fine kvaliteter 
fra Hillerslev og Mjels kalkværker.

Alle oplysninger og tilbud hos:

Trier Høj, formand, Vostrup, Lønborg, tlf. (07) 37 40 43 
Karl Bloch-Nlelsen, kasserer, Billum, tlf. (05) 25 82 66 
Chr. Siersbæk, næstformand, Skjern, tlf. (07) 35 03 96 
D. Br. Olsen, driftsleder, Ringkøbing, 
tlf. (07) 32 05 61 og 32 01 66

DRÆNROR
:  H 1 1  * " T f  *  < '111n! ? 1 1 | I j | r y

^2^
HANDELS- OG INGENIØRFIRMA

] il mi i 3
MICHKLSEN

INDHENT TILBUD.

EFFEKTIVE, FUNKTIONSSIKRE  
DRÆNROR MED »VORTER«
TARKETT P.V.C-rør er en revolutionerende nyskabelse og har al- 
lerede vundet stærk udbredelse. Dræn rørene er fremstillet islag
fast, frostsikker hård P.V.C., og har17cm3vandtagningsareal på 
1000 slidser, fordelt over 250 »vorter« pr. løbende m. Dræn
rørene er korrugeret og har derfor stor modstandskraft overfor 
tryk. Den fleksible konstruktion giver funktionssikre ledninger 
under de vanskeligste forhold. Drænrørene leveres i ruller. 
Længde pr. rulle, diameter og vægt er anført her:

YDRE DIAMETER mm LÆNGDE/RULLE m VÆGT/RULLE kg

50(2”) 300 53
90 (3”) 150 63

110 (4") 100 55
160 (6") 50 60
225 (9”) , 6

TARKETT P.V.C.-RØR EN GROS . RUNDHØJALLE 135 . 8270 HØJBJERG . TLF. ARHUS 06-271044
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JORDBRUGSKALK
fra vore værker i

Faxe Hadsund.
A K T I E S E L S K A B E T

FAXE KALKBRUD
Jordbrugskalkafdelingen
Frederiksholms Kanal 16 1220 København K Telefon 01 54 Minerva 7500

Dansk Plantage
forsikringsforening

Det gensidige 
forsikringsselskab

tegner forsikring for genplant
ningsværdien for nåletræsplan
tager overalt i Danmark. - Ind
skud én gang for alle 2 kr. pr. 
ha, dog ikke under 5 kr. pr. 
forsikring.

Årlig præmie og maksimum
erstatning:

0,75 kr. pr. ha__ 1050 kr.
1,00 kr. pr. ha__  1400 kr.
1,50 kr. pr. ha__2100 kr.
3,00 kr. pr. ha__  4200 kr.
Vedtægter og indmeldelses

blanketter ved henvendelse til 
FORENINGENS KONTOR 

I VIBORG
Telefon (06) 62 61 11

Forsikrings
aktieselskabet National

tegner forsikring for træmasse
værdien i nåletræsplantager 
overalt i Danmark - den nød
vendige supplerende forsikring 
for træmassens stadig voksende 
værdier.

Alle oplysninger fås hos 
Nationals hovedagenturer, samt
lige inspektorater eller ved 
direkte henvendelse til

HOVEDKONTORET

Forsikringshuset, 
Holmens Kanal 22, 

KØBENHAVN K,
Telefon (01) 15 75 65

M
AKTIESELSKABET

Dræn rør
Bøgild Teglværk Gjern Teglværk

Mursten Feldborg Teglværk Lynghøjs Teglværk

Tagsten
A/S De forenede Tegl- Lysbro Teglværk

værker Paarup Teglværk

Romadæk Vinderslevgaard Teglværk

TEGLVÆRKERNES SALGSKONTOR
SILKE BORG a. m. b. a. - Torvet 14 - Tlf. (06) 821200

Alt i
betonvarer

efter D. S. 400 til 

vandløbsreguleringer og 

afvandingsarbejder 

Spunsplanker 

Trekantmærke nr. 20.

» L Ø V E N «
Betonvare- og mørtelfabrik 

Skjern - Telefon (07) 35 1 2 44

Viborg Vort udsalg

Andels- bringes

Svine- I erindring

slagteri Tlf. 62 00 88

HOLSTEBRO 
BETON VAREFABRIK

v/ ingeniør Anders Poulsen

Holstebro telf. (074) 2 00 03

Alt i betonvarer 
indenfor

Dansk Ingeniørforenings 
normer



Hedeselskabets
Tidsskrift

udgår 12 gange årligt til medlemmer. - Annoncer til Hedeselskabets 
hovedkontor, Viborg, telefon (06)62 61 11. Annoncepris 70 øre pr. mm. 
Medlemsbidraget er årligt mindst 10 kr. eller én gang for alle mindst 
200 kr. Redaktør Hans Sigfred Knudsen. Redaktionsudvalg: Afdelings
chef, skovrider B. Steenstrup (formand), distriktsbestyrer J. Alsted, 
kontorchef B. Dalberg-Larsen og afdelingschef N. Venov. Trykt i Carlo 
Mortensens Bogtrykkeri, Viborg.
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Indhold: Ny mand ved roret. - Ny formålsparagraf. - Distriktskontor i Videbæk. - Æ vil it 
ha tysk vand. - Trævækstforsøg i Munklinde. - Drængraver-demonstration i Vesttyskland. - 
Kornavl på klægjord. - Dødsfald. - I få ord.

Forsiden: På A/S Jydsk Landvindings gård i Munklinde syd for Karup er der furet op til 
plantning, et forsøgsarbejde, der skal give svar på, om det kan blive rentabelt at plante 
de dårligste landbrugsarealer til med hurtigt voksende træer til spånpladeindustrien.

-Piaa Hedeselskabets vegne beder vi selska
bets medlemmer,  medarbejdere og mange 
gode hjælpere ud over landet modtage de 
bedste ønsker for det kommende år, og vi 
bringer samtidig en tak for godt samar
bejde i det,  der er forløbet.

A. Oluf sen Fr. Heick
Formand Direktør

for bestyrelsen



Ny mand 
ved roret

Hans Sigfred Knudsen 
— tidsskriftets nye redaktør

Fra 1. januar i år er redaktør Hans Sig jr ed Knudsen tiltrådt som 
pressesekretær ved Det danske Hedeselskab og som redaktør af He
deselskabets Tidsskrift.

I den anledning skrev chefredaktør Asbjørn Nielsen, Viborg Stifts 
Folkeblad, følgende om sin nu tidligere medarbejder: »Der er grund 
til at ønske Hedeselskabet til lykke med valget af redaktør Skodshøjs 
efterfølger. Vi vil på Folkebladet savne en god kollegas faglige ind
sats og menneskelige omgangsform, men dels bliver afstanden til hans 
nye kontor kun få hundrede meter, og dels opnår Knudsen en ønske
stilling, som alle under ham.

Hans Sigfred Knudsen har en alsidig baggrund for sit journalistiske 
virke. Han er landmandssøn fra Billum ved Varde. Som ung land
mand kom han på Gymnastikhøjskolen i Ollerup, og det blev indled
ning til en række skoleophold: elev på Krabbesholm Højskole ved 
Skive og tre semestre på Askov Højskole og derefter lærer på Stevns 
Højskole og Gerlev Idrætshøjskole.

I efterkrigsårene kom Hans Sigfred Knudsen med i Mellemfolke
ligt Samvirkes genopbygningsarbejde i Finland, Østrig og Syditalien. 
Senere fulgte fem års ophold i Nordamerika, hvor Canada blev det 
foretrukne land. I en årrække arbejdede han på et landmålerhold, 
der kortlagde en ny hovedvej gennem stillehavsprovinsen British Co
lumbia til Alaska-hovedvejen. Samtidig fik journalistikken fat i ham,
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og han skrev en snes udsendelser på dansk til den canadiske kort
bølgesender.

Da Hans Sigfred Knudsen vendte hjem i 1952, blev han klar over, 
at hans fremtid lå i journalistikken. Efter et par år med free-lance 
virksomhed gik han i en alder af 39 år ind som journalistelev på Lol- 
land-Falsters Venstreblad i Nykøbing F., hvor han senere gik over 
til Lolland-Falsters Folketidende. Her kom han til at arbejde med 
landbrugsstoffet, som han havde gode forudsætninger for, og det har 
siden været hans vigtigste arbejdsområde. I 1963 kom Hans Sigfred 
Knudsen til Viborg Stifts Folkeblad, hvor han har dyrket landbrugs
stoffet med en indsigt og en omhu, der har vakt tillid på bladet og 
hos hans mange forbindelser - heriblandt Det danske Hedeselskab.«

Hermed er vor nye redaktør på en god måde præsenteret for Tids
skriftets læserkreds. Hertil skal føjes en hjertelig velkomst fra redak
tionsudvalget for Hedeselskabets Tidsskrift og fra undertegnede som 
repræsentant for Hedeselskabets øvrige medarbejdere. Fr. Heick

Hedeselskabets nye 
formålsparagraf
Det var en meget betydningsfuld begivenhed for Det danske Hede
selskab, at repræsentantskabet, selskabets højeste myndighed, på sit 
årsmøde i Herning den 23. juni 1970 ændrede den i de gamle vedtæg
ter formulerede formålsparagraf.

Repræsentantskabet drog herved konsekvensen af de senere års 
udvikling.

Der kan endnu findes hedearealer i Jylland, som egner sig til op
dyrkning eller tilplantning, men det ændrer ikke ved det faktum, 
at hedeopdyrkningsperioden i Danmark er forbi.

Den oprindelige målsætning, frugtbargørelsen af de jydske heder, 
der blev formuleret på et tidspunkt, da en tredjedel af Jylland var 
bevokset med lyng, er ikke længere dækkende for Hedeselskabets ak
tiviteter. Det forekommer derfor helt naturligt, at begrebet »hedens 
opdyrkning« ikke er medtaget i den nye formålsparagraf.

I marts 1970 ophævede folketinget landvindingsloven. Den blev af
løst af en revideret lov om finansiering af grundforbedring og vand-
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løbsregulering. Loven tilsigter på ændrede vilkår at yde støtte til 
landvindingsopgaver. Ordet »landvinding« er udgået både i loven og 
i den nye formålsparagraf.

* * *

De væsentlige bestemmelser er overført fra den gamle til den nye 
formålsparagraf og faktisk forstærket.

I den hidtidige formålsparagraf var fremme af skovplantning og 
læplantning nævnt som en af selskabets hovedopgaver. De unge plan
tagers tilfredsstillende udvikling har medført, at hedeplantagerne er 
kommet til at spille en stadig større rolle i det samlede danske skov
brug. De senere års udvikling i skovbrugets struktur har gjort det 
vanskeligere for de små skovejendomme at klare de daglige proble
mer, og Hedeselskabets plantningsafdeling har derfor i stigende om
fang efter ejernes anmodning måttet overtage den daglige admini
stration af større og mindre private plantager.

Der er knyttet mange samfundsmæssige interesser af æstetisk, pro
duktionsmæssig og klimamæssig karakter til de mange tusinde pri
vate plantageejendomme, og disse interesser kan ikke varetages på 
tilfredsstillende vis uden en eller anden form for offentlig støtte. Det 
vil blive plantningsafdelingens opgave i de kommende år at formidle 
denne støtte og at bistå plantageejerne med rationel tilrettelæggelse 
af hugst- og kulturarbejder, med afsætningsproblemer og regnskabs
aflæggelse samt med eventuel tilplantning af nye arealer. Derfor har 
man medtaget »skovdrift« i formålsparagraffen som en af de kom
mende års opgaver for selskabet.

De mange plantager spiller i forbindelse med de systematiske læ
plantninger en vigtig rolle for sandjordsegnenes læbehov, og Hede
selskabet lægger derfor, ligesom for øvrigt landbrugets organisatio
ner, stor vægt på, at læplantningsarbejderne fortsætter.

* * *

Hedeselskabets afdeling for grundforbedring og kulturteknisk af
deling vil stadig varetage de traditionelle opgaver. Landbrugsarealer
nes afvanding vil fortsat stille krav om vandløbsregulering samt om 
nydræning og omdræning. Derudover har Hedeselskabet i den sidste 
halve snes år i stigende grad beskæftiget sig med kloakering og spil
devandsrensning af hensyn til vandløbenes nødvendige pleje og af 
hensyn til befolkningens krav på en ren natur. Repræsentantskabet 
har ved formålsparagraffens udformning ønsket, at de nævnte opga
ver kan indgå under selskabets arbejdsområder.

Vedtægterne nævner også de hydrometriske undersøgelser som en 
særlig opgave. Hedeselskabet påbegyndte afstrømningsmålingerne 
for 50 år siden og er fortsat det eneste organ, som foretager disse må-
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linger, der er helt nødvendige for tilrettelægningen af vor vandhus
holdning samt for løsning af spildevandsproblemerne.

Som noget nyt nævnes i formålsparagraffen, at Hedeselskabet kan 
medvirke ved gennemførelse af landskabspleje, herunder udnyttelse 
af arealer til rekreative formål. Endelig hedder det til slut, at selska
bet kan påtage sig andre opgaver af interesse for almenheden, f. eks. 
bistand til de nye amts- og sognekommuner og til løsning af opgaver 
i udviklingslandene.

* * *

Repræsentantskabet har således tilvejebragt et ændret og udvidet 
grundlag for Hedeselskabets virke, et grundlag, som vil give selskabet 
rimelige muligheder for fortsat at være et nyttigt redskab i 70’ernes 
forventede stærke strukturudvikling. Selv om enkelte arbejdsopgaver 
helt eller delvis vil falde ud i de nærmest kommende år, så har og får 
Hedeselskabet dog større arbejdsbredde end tidligere.

Hedeselskabet er nært forbunden med landbrugsministeriet. Det 
er derfor naturligt at tilføje, at dette ministerium har godkendt for
målsparagraffen i den nye udformning.

Det danske Hedeselskab anser det fortsat som sin hovedopgave at 
bistå landbrug og skovbrug i udbygning af grundlaget for disse er
hvervs trivsel. Der er ikke ved formuleringen af den nye formåls
paragraf ændret ved denne målsætning. Fr. Heick

Distriktskontor for 
Ringkøbing amt i Videbæk
I perioden 1940-45 opbyggede Hedeselskabets mose- og engafdeling 
et tæt net af kontorer over hele landet, og begrundelsen var i første 
række at opnå en bedre kontakt med rekvirenterne i en tid med van
skelige transportforhold. Som tiden er gået, er de mange kontorer 
blevet mindre påkrævet. De kan være økonomisk belastende for den 
daglige drift, og de kan virke hindrende for en rationalisering, her
under en økonomisk anvendelse af moderne tekniske hjælpemidler.

* x- *
Ud fra disse synspunkter har Hedeselskabet fra 1. januar oprettet 

et nyt distriktskontor for Ringkøbing amt i Videbæk med tidligere 
filialbestyrer O. Kirk Jacobsen, Ringkøbing, som distriktsbestyrer. 
Distriktsbestyrer J. C. Hansen, Holstebro, er bevilget sygeorlov fra
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O. Kirk 
med nyt

Jacobsen — distriktsbestyrer 
kontor i Videbæk.

Distriktsbestyrer J. C. Hansen, 
Holstebro.

1. januar 1971 og fratræder Hedeselskabets tjeneste den 1. april på 
grund af sygdom. I løbet af januar og februar flyttes Hedeselskabets 
personale og kontorer fra Holstebro, Herning og Ringkøbing til mose- 
og engafdelingens nye kontor, og der vil samtidig blive besat en stil
ling som filialbestyrer ved Videbæk-kontoret og med den nordlige 
del af amtet som arbejdsområde.

* * *

Landbrugets investeringer i grundforbedring er et følsomt baro
meter for erhvervets aktuelle økonomiske vilkår, og det har gjort 
Hedeselskabets arbejdsopgaver stærkt svingende i de senere år, en 
bevægelse, som selskabet tidligere havde mulighed for at udjævne, 
fordi det havde mere langsigtede opgaver liggende på lager.

Også lønudviklingen fremtvinger en centralisering af arbejdet. 
Folk med uddannelse til at konstruere og projektere bør ikke beskæf
tige sig ved f. eks. elementært tegne- og kontorarbejde, som kan ud
føres af andre. Det betyder, at en såkaldt højere uddannet funktio
nær helst skal deltage i et team sammen med mindst 2-3 mellemtek
nikere, så arbejdskraft og tekniske hjælpemidler udnyttes på bedste 
måde.
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Æ vil it ha tysk vand 
gennem min mark

Ikke mindre end 56 procent af alle landbrugsarealer i Tønder amt hav
de ved genforeningen for et halvt århundrede siden behov for grund

forbedring, en opgave, som landbrugskandidat J. P. Knudsen gav sig i 
kast med at løse, da han blev distriktsbestyrer for Det danske Hedesel
skab i den noget forsømte yder-egn af det tidligere stortyske rige.

Den nævnte procentdel svarede til 60,000 ha jord, som Knudsen billed
ligt talt fik skovlen under i de følgende 40 år. Dog skævede han lidt til 
Hedeselskabets forstfolk, for deres plantager var et synligt og groende 
udtryk for en indsats, mens hans egne projekter oftest var skjult under 
mulde.

Til J. P. Knudsens mange talenter hører hans glimrende forhandlings
evne, der oftest førte til, at saglige såvel som usaglige landmands-uover- 
ensstemmelser blev fjernet og et afvandings-samarbejde sat i stedet.

Nu, i en alder af 79 år, har J. P. Knudsen nedskrevet et større fond af 
erindringer, og en fornøjelig og fængslende del af dem har rod i de utal
lige afvandingsmøder, han har ledet.

En af de første oplevelser, jeg erindrer med glæde, var et møde, hvor 
jeg forelagde en plan til vedtagelse for en større kreds af lodsejere. 
Planen omfattede regulering og delvis rørlægning af et vandløb gen
nem lodsejernes landsby, fortæller J. P. Knudsen.

Jeg forelagde planen og redegjorde for den økonomiske og juridi
ske side af sagen og stillede den til drøftelse. Jeg husker ikke enkelt
heder, men efter en kortere drøftelse og det traditionelle kaffebord 
var sagen vedtaget i den forelagte form.

Inden mødet sluttede, var der en af de i sagen mest interesserede 
mænd - formentlig en dansksindet -, der rejste sig og sagde: Dette 
her varsler en ny tid for Sønderjylland. Nu har jeg fulgt den sag i vor 
vandløbsprotokol helt tilbage til 1870 og kan se, at der om denne 
vandløbsregulering er holdt masser af møder og drukket masser af 
kaffepunche, uden at der er sket andet. Nu har vi ved to møder fået 
en plan udarbejdet og vedtaget, uden at der er drukket en eneste 
kaffepunch. Det varsler en ny tid for Sønderjylland!

Ved mit arbejde har jeg så at sige aldrig mærket, at det politiske - 
dansk-tysk - har spillet nogen rolle ved sagernes gennemførelse, selv 
om der måske nok i baggrunden har været et og andet, som ikke er 
kommet frem i lyset. Kun i et tilfælde har jeg direkte mærket det.
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Ved Statens Jordlovsudvalgs oprettelse af husmandsbrug var det 
vel nok det normale, at man foretrak dansksindede ansøgere til bru
gene, men helt udelukke tyske ansøgere har man hverken villet eller 
kunnet udelukkende af den grund, at det er statens penge, man ar
bejder med, og de tysksindede er statsborgere såvel som de dansk
sindede.

Æ vil it ha tysk vand

Engang, vi havde udarbejdet en dræningsplan for sådan en stats
husmand på en nyoprettet ejendom, kom vi ud for det tilfælde, at det 
både var naturligt og praktisk at lede drænvandet fra husmandens 
arealer gennem en privat grøft på en nabogårdmands mark. Det kun
ne man ikke gøre uden videre, og der blev fastsat en dag til et møde 
om sagen, som i og for sig skulle være en ren bagatel, nærmest en 
formsag, men der burde indføres en overenskomst om den i sognets 
vandløbsprotokol.

Gårdmanden, husmanden og jeg mødtes hos husmanden, hvor jeg 
forelagde sagen og regnede med, at vi hurtigt kunne nå til enighed 
om en indførelse i protokollen, men jeg skulle erfare noget helt an
det, for gårdmanden havde den ene indvending efter den anden og 
foreslog alle mulige løsninger på spørgsmålet, så man kunne undgå 
at berøre hans areal.

En eller anden af hans løsninger kunne teoretisk og vel også prak
tisk gennemføres, men det blev meget dyrere for husmanden og me
get upraktisk, og da jeg slet ikke kunne forstå, hvorfor gårdmanden 
var imod min plan, blev jeg ved med at arbejde for den som den ab
solut bedste. Vi handlede og handlede, var ude at se på forholdene 
i marken, fik eftermiddagskaffe og forhandlede videre efter kaffen.

Endelig kom grunden. Gårdejeren følte sig til sidst trængt op i et 
hjørne, og da han ikke kunne finde flere forslag og flere grunde til 
at modsætte sig planen, røg det ud af ham: Æ vil it ha det tyske vand 
ned gennem min mark! Husmanden var tysksindet, og gårdmanden 
hørte til de mest fanatiske danskere på egnen. Det vidste jeg intet om 
før mødet. Nå, da han fik luft, og vi kom i ro igen, snakkede vi videre, 
og sagen kom i orden som af os foreslået.

Tyskerne var præcise
En erindring, som karakteriserer forskellen på dansk og prøjsisk 

mentalitet, har jeg fra et møde i Højer, hvor jeg skulle forhandle af
vanding med en kreds af tyske bønder og ikke-bønder, som ejede 
marskarealer.

Mødet var fastsat til kl. 14. På slaget kl. 14 trådte jeg ind i møde
lokalet. Jeg har altid sat en ære i at være præcis til mine møder, selv 
om de andre sjældent var det. Omkring et langt bord sad alle lods
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ejerne på plads. De rejste sig, formanden anviste mig pladsen for 
bordenden, og mødet kunne begynde.

Den prøjsiske autoritetstro sad endnu fast forankret i disse ældre, 
stoute tyske bønder. Den er nu forlængst borte, uddød med de gamle, 
og det præcise har man efterhånden ødelagt ved at være upræcise. 
Navnlig har vore landboforeninger en stor del af skylden herfor, idet 
foreninger ofte har fastsat møder til V4-V2 time, før man agtede at 
begynde. Jeg har derfor ikke så sjældent henvist danske landmænd 
til at lære af deres tyske kolleger.

Megen kritik - alle skrev under

Forhandlingerne om de afvandingsplaner, vi tid til anden har fore
lagt for en større eller mindre kreds af landmænd, har artet sig på 
mange forskellige måder. Der har været meget dramatiske, men også 
mange hyggelige forhandlinger. En af de hyggelige vil jeg lige nævne.

Jeg havde udarbejdet en lille afvandingsplan vel over et halvt hun
drede ha omfattende 15-20 lodsejere. Vi var placeret rundt om et 
stort bord, kortene over arealerne og tegninger med profiler blev ud
bredt på bordet foran os. Jeg forklarede planerne, gav en oversigt 
over omkostningerne og gjorde nøje rede for et forslag til fordeling 
af omkostningerne på de enkelte lodsejere, hvorefter ordet var frit.

Forhandlingen var ikke så højtidelig, idet den, der tog ordet, ikke 
skulle rejse sig, men kunne blive siddende og bare snakke løs. Resul
tatet blev, at så at sige alle tog ordet, og alle kritiserede enten det 
ene eller det andet ved planen, ved overslaget eller ved fordelingen 
af omkostningerne. Jeg forsøgte, så godt jeg nu kunne, at forsvare 
både det ene og det andet.

Da vi havde drøftet planen en tid, blev det kaffetid, og vi snakkede 
om alt muligt, mens vi drak kaffe. Da vi var færdige og skulle videre 
med sagen, sagde jeg: Nu skal vi have skrevet protokol (den skrev 
jeg altid). Må jeg så skrive, at sagen blev forelagt, grundigt gennem
drøftet og kritiseret af lodsejerne, men efter en længere drøftelse 
vedtoges planen enstemmigt uden ændringer. Forsamlingen grinede, 
talte videre om alt andet, medens jeg skrev protokollen, som så blev 
underskrevet af alle de mødte!

Bange for mapper

Lige efter genforeningen blev landsdelen overrendt af agenter fra 
Danmark, der solgte alt muligt, og mange gange med mere eller min
dre held forsøgte at bilde folk ind, at den og den bog (dyre værker) 
kunne man slet ikke undvære under dansk styre. Mange mennesker, 
ikke mindst på landet, blev grundigt snydt og blev efterhånden så 
bange for folk med mapper, at de flygtede, når de så en sådan. Jeg
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lod derfor ofte min mappe ligge i bilen, når jeg skulle ind at tale med 
en mand, jeg ikke kendte, eller som ikke kendte mig.

Det var lige efter genforeningen. Nogenlunde det samme gjorde sig 
gældende først i trediverne under landbrugskrisen. Da var man ban
ge for, at en mand med en mappe ville have penge (som man ingen 
havde af) eller noget andet ubehageligt. Stemningen på landet var 
trykket. Det var så dårligt, at landmanden var holdt op med at klage, 
og så skal det være galt. Under landbrugskrisen opstod forskellige 
rørelser, som særlig fik tag i de folk, der havde svært ved at klare 
sig økonomisk, f. eks. L. S.

Vi bliver de dumme

Jeg havde engang et stort møde med en masse lodsejere om en ret 
stor, men særdeles god og meget nødvendig afvandingsplan. Jeg gav 
indledende den sædvanlige redegørelse for alt sagen vedrørende, 
hvorefter den stilledes til drøftelse.

Der meldte sig da også straks en taler, en L. S.-mand med et væl
digt organ og med talefærdigheden i orden. Han sagde nogenlunde 
således:

- Nu har vi hørt Knudsen forelægge sagen. Planen skal nok være 
god nok, når det er Hedeselskabet, der har udarbejdet den (jeg nik
kede beæret), men jeg siger jer: Stem imod! Får vi den plan gennem
ført, bliver det udelukkende til skade for os og til gavn for alle mu
lige andre, og det er os, der skal betale. Vi bliver de dumme, og jeg 
skal sige jer hvorfor: Først skal Hedeselskabet have en masse penge 
for planen, så kommer der en entreprenør til at udføre arbejdet. Han 
skal have en hel del til sig selv, og alle de arbejdere, der arbejder for 
tiden, skal have penge. Og de ved også nok, hvad de vil have. Når så 
kanalerne er færdige, skal vi til at dræne, og så begynder det hele 
forfra med penge til Hedeselskabet, entreprenørerne og arbejderne. 
Når så vi har drænet, skal vi have arealerne kultiveret. Det koster 
også. Så endelig avler vi store afgrøder, som giver os indtægter, men 
skal jeg sige jer, hvordan det går med dem: Dem tager staten og kom
munerne sig af i form af forøgede skatter! Vi får intet andet ud af 
det end arbejde og udgifter, og alle de andre får fordelene. Vi bliver 
de dumme, stem imod!

Som leder af mødet spurgte jeg, hvem der ville have ordet. Ingen 
meldte sig. Efter passende ventetid sagde jeg, at vor sædvanlige frem
gangsmåde var, at der blev foretaget afstemning, når ikke flere øn
skede at udtale sig. Jeg foreslog, at man under hensyn til den eneste 
udtalelse, der var faldet, begyndte med at bede dem, der stemte imod 
planen, om at vise det ved håndsoprækning. Der kom en skov af hæn
der. Hvem stemmer for planen? Da kom der nogle enkelte krumme 
arme ikke ret højt over bordene.
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J. P. Knudsen mellem venner og kolleger. Det er fra venstre afdelingsingeniør 
A. Sørensen, Tønder, skovrider Fromsejer, Skærbæk, distriktsbestyrer Johs. 
Bjerregaard, Tønder, J. P. Knudsen, skovrider Lindskov Christiansen, Skær
bæk, og konsulent Johnsen, Skærbæk.

Hurtigt på andre tanker
- Det er en klar afgørelse. Så er der ingen grund til at gøre mere 

ud af den sag. Nu pakker vi vore planer sammen, rejser hjem og sen
der så en regning til dem, der har bedt os udarbejde planen. Mødet 
er slut, sagde jeg så.

Derefter blev jeg omringet af mange, der gerne ville have sagen 
gennemført. De sagde, det var noget helt galt noget. Kunne sagen 
ikke rejses igen?

Jeg svarede, at det kunne aldrig falde mig ind igen at give mig til 
at skændes med den mand, der havde afleveret en sådan salut, når 
ikke en eneste lodsejer ville gøre sig den ulejlighed at give sagen sin 
tilslutning.

Man var nemlig så vant til, at det var mig, der skulle trække sa
gerne i land for dem. Men i dette tilfælde syntes jeg, de kunne have 
godt af at vide, at de også selv måtte gøre et arbejde.

Med hensyn til, om sagen kunne rejses igen, sagde jeg, at det kunne 
den, og det behøvede ikke at vare længe. Vi ville blot skrive i proto
kollen, at sagen udsættes indtil videre. Men jeg gjorde lodsejerne op
mærksom på, at vi kom ikke til møde igen med denne sag, før vi fik 
en skriftlig anmodning underskrevet af over halvdelen af lodsejerne, 
så vi var sikre på, at det ikke gik på samme måde igen.
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Inden der var gået to måneder, havde vi et nyt andragende under
skrevet af langt over halvdelen af lodsejerne. Vi holdt møde igen. 
Ved den lejlighed var den store taler slet ikke mødt op, og sagen blev 
næsten enstemmigt vedtaget uden nogen egentlig drøftelse.

Klø eller I åen

Den mest dramatiske sag, jeg har haft med at gøre, og en sag, der 
giver et indtryk af, hvor stor bemyndigelse vandløbsretterne har, 
drejer sig om reguleringen af et meget bugtet vandløb, der var så 
bugtet, at vandet for at komme ca. 2 meter måtte gøre en omvej på 
ca. 40 meter.

Efter anmodning fra en kreds af lodsejere forestod vi uddybning og 
regulering af et vandløb, der dannede tilløb til det bugtede vandløb 
oven for nogle af de værste bugter.

Reguleringen bevirkede, at den bugtede del af vandløbet havde 
svært ved at videreføre vand og til dels sand fra det regulerede 
vandløb.

Lodsejerne ved det bugtede vandløb klagede til vandsynet over for
holdene og nægtede at vedligeholde deres vandløb. Vandløbet for
sumpede derefter til skade for de tilgrænsede arealer. Da regulerin
gen ovenfor imidlertid var udført i henhold til gældende vandløbs
lovgivning, var der intet andet at gøre for vandsynet end at forlange 
det bugtede vandløb vedligeholdt.

Vandsynet og lodsejerne tog mangen en tørn om sagen, inden de 
sendte bud efter mig. Jeg kom til stede sammen med vandsynet og 
enkelte af de lodsejere, der var mest generet af forholdene, men dog 
nægtede at rense vandløbet. Mødet begyndte meget dramatisk med, 
at vandsynsformanden og den mest hidsige lodsejer bød hinanden på 
henholdsvis klø eller en dukkert i åen.

Da hidsigheden havde fortaget sig noget, fik vi underskrevet en 
protokol om, at vandløbet skulle reguleres, og at der skulle komme 
et andragende fra lodsejerne. Hedeselskabet skulle udarbejde plan 
med overslag og forslag til udgiftsfordeling.

Kaffekopperne dansede

Jeg forelagde så senere planen. Alt gik godt, til jeg kom til udgifts
fordelingen. Lodsejerne havde måske regnet med, at det var lods
ejerne ved den ovenfor foretagne regulering eller kommunen, der 
skulle betale reguleringen. Da de blev klar over, at det var dem, der 
havde gavn af reguleringen, der skulle betale den - altså de mødte 
lodsejere - slog de i bordet, så kaffekopperne dansede, og de forlod 
alle som én mødet.

Vandsynet var derefter betænkeligt ved at afsige kendelse, men 
jeg fik dem til at gå i tøjet, så de pålagde kommunen at lade arbejdet
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gennemføre. Ejerne krævede, at kendelsen skulle omstødes. Jeg sva
rede, at det skulle foretages af en landvæsenskommission, som skulle 
rekvireres af dem, der var utilfredse med kendelsen. Det skete ikke, 
og sognerådet bad derefter mig foranledige sagen fremmet.

Entreprenøren, som fik overdraget opgaven, havde vi i forvejen 
et godt øje til, da han engang havde prøvet på at narre os, så vi undte 
ham de vanskeligheder, vi forudså ville opstå. Der gik heller ikke 
mange dage, før entreprenøren ringede til mig og sagde, at lodsejerne 
ville jage arbejderne bort. Hvad skulle de gøre? Jeg sagde, at de altid 
skulle sørge for at være de fleste, så de kunne slå angriberne tilbage, 
og ellers klemme på med arbejdet!

Det eneste rigtige

Da arbejdet var sluttet, skulle kommunen indkassere bidragene 
hos de enkelte lodsejere. De nægtede at betale og lod sig pante. Efter
hånden betalte de fleste dog uden pantefoged, men en af dem, ham, 
der havde været ordfører, holdt ud og lod sig pante hver gang, indtil 
sidste afdrag var betalt.

Det bedste ved hele denne dramatiske historie er, at jeg nogle år 
efter arbejdets afslutning traf ham på gaden i nabobyen. Go’daw, 
Knudsen, æ tøkkes alle vi sie dæ mier! sagde han. Hvortil jeg, også 
på sønderjysk, sagde: Åh, I æ jo så gal, at æ it tør kom ue te jer!

Og så kom det helt rigtige, idet han sagde på sønderjysk: »Ok, pyt, 
det vi fik lavet, var jo det eneste rigtige, men æ ska siig dæ, nåe æ 
jen gang hae søj nej, så hae æf....................... g.............. søj nej!

Udpræget stædig vestsønderjysk indstilling, og vi blev i øvrigt gode 
venner, så Hedeselskabet tid efter anden udarbejdede drænplaner for 
næsten hele hans store ejendom.

Han ville have kæppen med

En gang planlagde og gennemførte vi en fællesdræning i Duborg 
ved Tinglev. Den fælles hovedledning gik tværs over 10 mænds are
aler gennem en lavning, og vi mente at have taget alt i betragtning.

Efter nogle års forløb blev der klaget over, at den fælles hovedled
ning var delvis tilstoppet og ikke virkede tilfredsstillende. Tilstop
ningen var sket i den nederste del af ledningen. Skal vi i det følgende 
kalde den øverste lodsejer A og den nederste B. Tilstopningen bevir
kede, at A’s areal ikke blev tilstrækkelig afvandet. Han ønskede der
for efter den i sin tid indgåede aftale, at de to lodsejere i fællesskab 
skulle rense eller få en fagmand til at rense ledningen.

Det satte B sig imod. A tilbød derefter selv at rense ledningen, men 
B forbød ham at komme på sin jord. A klagede til os. Vi prøvede at 
tale med B, men intet hjalp. Vi foranledigede derefter sagen forelagt 
for vandløbsretten (det stedlige vandsyn). Et møde blev berammet
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på åstedet, hvor vandsyn, lodsejere og jeg mødtes og drøftede sagen 
vidt og bredt uden at nå noget resultat.

Vandsynet besluttede da at gå i hus hos den nærmest boende af 
lodsejerne, B, for at fortsætte drøftelserne og eventuelt afsige en ken
delse. Men nu opstod den vanskelighed, at A ikke ville gå over B’s 
dørtærskel.

Jeg måtte bruge alle mine talegaver, true og tigge A for at gå med, 
og endelig lykkedes det. Men A gik med en mægtig stor, tyk egekæp, 
og den ville han have med ind i stuen. Han ville ikke risikere at blive 
smidt ud, sagde han. Det var han nemlig blevet før.

Konen var vanskelig
Nå, vi kom ind, og A satte sig med sin knippel mellem knæene. Vi 

begyndte forhandlingerne i krigsstemning. Det viste sig hurtigt, at 
det ikke var B, der var vanskelig. Han var en sindig og godmodig 
mand, men det var B’s kone og A, der var de uforsonlige modstan
dere. A var en lille hidsig mand, og B’s kone vil jeg kalde en gal kæl
ling. De to tog sig en ordentlig tur, og jeg sagde, det var godt at få 
talt ud om den pågældende sag. Alt, hvad de ellers havde at ordne, 
var vandsynet ikke interesseret i.

Da galden havde fået afløb, kom vi til realitetsforhandlinger. A sad 
stadig og støttede sig til sin knippel. Vi foreslog forskellige ting, men 
intet kunne vi enes om. Så endelig var der et lyst hoved, der foreslog, 
at vi skulle få sognerådet til at betragte den fælles ledning som en 
offentlig ledning og påtage sig rensningen på de to lodsejeres bekost
ning. Det gik de med til.

Vi telefonerede til sognerådsformanden og forklarede ham sagen, 
og han gik med til ordningen. Jeg gav mig til at skrive protokollen, 
og konen stillede an til frokost. A satte sin egekæp hen i en krog af 
stuen, og det hele endte med en helt gemytlig frokost. Lodsejere og 
vandsyn skrev protokollen under, og jeg kørte efter mødet hen for at 
få sognerådsformandens underskrift.

Vi hørte aldrig noget til sagen senere, så ordningen må have virket 
tilfredsstillende. Efter den sag skrev vi gerne i vandsynsprotokollen 
ved den slags fælles dræninger, at den lodsejer, der ejede den øverste 
(yderste) parcel, bemyndiges til at lade foretage vedligeholdelse af 
den fælles ledning, såfremt der var uenighed.

* * *

I årenes løb opstod der et tillidsforhold mellem J. P. Knudsen og 
hans »kunder«. Det viste sig under et af hans sidste møder, da han 
var samlet med en kreds af lodsejere angående regulering af et vand
løb. Alle var interesseret i at spare udgiften til landvæsensnævnet og 
var indstillet på at underskrive protokollen i enighed. J. P. Knudsen 
skrev notater fra forhandlingen, men da han skulle til at renskrive
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dem i protokollen, foreslog forsamlingen, at han ventede med det, til 
han kom hjem, hvorefter lodsejerne underskrev en blank protokol! 
Men, understreger J. P. Knudsen, det er den eneste gang i min tjene
stetid, det er sket.

Hurtigt voksende træarter 
på magre landbrugsarealer

Jydsk Landvinding har købt gård til forsøg 
i Munklinde syd for Karup

- Det initiativ, A/S Jydsk Landvinding har udfoldet ved at købe en 
34 ha stor landbrugsejendom i Munklinde 10 kilometer syd for Ka
rup, er på linje med selskabets tidligere virksomhed, som er at bi
drage til en nyttiggørelse af jorden specielt i de jyske hedeegne, for
tæller selskabets direktør K. Sandahl Skov, Viborg.

Som udviklingen har formet sig for landbrugserhvervet, kan man 
vente, at en del jord af beskeden bonitet og eventuelt liggende langt 
fra ejendommen efterhånden tages ud af driften, da de stigende 
driftsomkostninger kun kan forventes at blive honoreret på arealer 
med relativt store og konstante udbytter.

* * #

Hvis denne udvikling fortsætter, kan ejere af den jordtype blive 
stillet over for en række muligheder som intensivering af driften gen
nem kunstig vanding, anvendelse af mere ekstensive driftsformer 
eller en fuldstændig opgivelse af arealernes udnyttelse. Vælges den 
sidste mulighed, vil arealerne hurtigt blive bevokset med bjergfyr 
og anden vegetation, der ikke har nogen økonomisk værdi, og som 
næppe heller vil forskønne landskabet.

Tilbage bliver tilplantning af jorden, men vil man gøre det efter 
det traditionelle mønster, bliver det så kapitalkrævende, at en del 
lodsejere vil vige tilbage for en sådan langtidsinvestering.

Der kan da rejses det spørgsmål, om det vil være muligt at foretage 
en tilplantning for meget små anlægsomkostninger og på en sådan 
måde, at udgiften til drift og vedligeholdelse bliver minimale, og at 
der kan forventes en rimelig forrentning af den investerede kapital 
ved anvendelse af robuste træarter, der allerede efter 20-30 år kan 
høstes maskinelt og anvendes som råprodukt i en træindustri.

* * *

Ekstensiv skovdyrkning med sigte på en hurtig omdrift må i givet 
fald opbygges på forsøgsresultater og praktiske erfaringer, der ikke
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umiddelbart kan udledes af de mere traditionelle skovdyrkningsme
toder, og den nyerhvervede ejendom vil blive brugt til plantningsfor
søg, som kan bidrage til en besvarelse af de stillede spørgsmål.

Forsøgsplanerne er udarbejdet af skovtaksator J. Lundberg, Vi
borg, i samarbejde med professor, dr. H. C. Aslyng, Landbohøjsko
len, og afdelingschef K. Sandahl Skov, Viborg. Udgifterne til forsø
genes anlæg og drift vil blive afholdt af Jydsk Landvinding.

A/S Jydsk Landvinding holdt for nogen tid siden generalforsam
ling, og selskabets formand, direktør A. W. Nielsen, København, 
kunne ved den lejlighed byde bestyrelsens nye medlem, højesterets
sagfører Jonas Bruun, København, velkommen.

De fleste drængravere 
er med gravekæder

Drænrør af ler kan leveres i engangs-emballage 
i Tyskland

I Tyskland holdes der med få års mellemrum en såkaldt Dranierungs- 
tag, hvor de nyeste maskiner og materialer til dræningsarbejde frem
vises, og i efteråret blev der holdt en demonstration i den lille by 
Diiversbruch mellem Bremen og Osnabriick, fortæller en af delta
gerne, konsulent N. K. Salhøj fra Hedeselskabet i Viborg.

En stor forsamling af fagfolk var mødt for at se de 17 forskellige 
specialmaskiner i arbejde, og dagen bød også på foredrag om moderne 
dræningsmetoder og demonstration af nyere dræningsmaterialer.

Demonstrationen foregik på et plant 20 ha stort areal med let ler
blandet sandjord. Det havde regnet stærkt i de foregående døgn, og 
marken var meget vandlidende. Maskinerne fik således lejlighed til 
at vise deres brugbarhed under meget vanskelige vilkår.

Flest maskiner med gravekæder

Der blev ikke vist nye maskinkonstruktioner. Hovedparten var vel
kendte fabrikater, men i nye moderne udgaver. Maskiner med grave
kæder synes nu helt at have erobret markedet. Der blev vist nogle 
enkelte små kædegravemaskiner monteret på svære traktorer med 
træk på alle fire hjul, men ellers er de senere års udvikling fortsat 
i retning af svære, robuste og ret kostbare specialmaskiner.

En særlig type dræningsmaskine var den såkaldte »Willners dræn
plov«, der har været arbejdet med i adskillige år, og som blev vist i en 
ny udgave. Ploven er udstyret med et stortV-formet skær, der træk-
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En moderne drængraver er klar til at starte fra kanalen, der skal tage vandet 
fra drænene.

.

am.

Et »batteri« drænrør ved siden af den éngangs-emballage, de har været i.

kes gennem jorden af en meget kraftig bæltetraktor. De fleksible 
plastrør føres gennem skærets ene arm ned i en tubulatorgang fast
gjort i vinkelspidsen. Denne dræningsmetode stiller store krav til 
trækkraft og er kun egnet på stenfrie jordtyper.
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Halmpakkede plastrør læsset på en lastbil.

Drænrør af ler

Der blev'fremvist lerrør i en meget fin kvalitet. Heraf var nogle 
forsynet med ca. 1 cm dybe tynde indsnit i rørenderne for at forbedre 
indstrømningen. Der var megen interesse for en lerrørstype med 
langsgående riller. Det er egentlig en gammel opfindelse, men nu er 
den vist patenteret, og der blev reklameret med, at røret har den for
delagtige egenskab, at drænvandet uden større modstand kan strøm
me langs rørets overflade, indtil det trænger ind gennem stødfugen. 
Stødfugerne var i øvrigt bølgeformet afskåret for at forhindre, at de 
enkelte rør stødes for hårdt sammen.

Til sammenkobling af lerrør blev vist en plastmuffe. Indstrøm
ningsåbningen i muffen er filterbeskyttet med skumplast. Muffen er 
ret dyr og afprøves for øvrigt i et af vore forsøg, der blev anlagt i 
1969.

Et særligt kapitel omkring lerrør er transporten af det ret tunge 
materiale. Vel vidende, at skal lerrør stå sig i konkurrence med de 
lette plastrør, er det bl. a. vigtigt, at forsendelse og rørfordeling kan 
foregå på letteste måde. Der blev vist forskellige former for paten
tering af lerrør i éngangsemballager, et område, hvor der er meget 
at spare, og hvor der formentlig kan ventes nyheder i de kommende 
år.

Drænrør af plast

De glatte rør synes nu i stigende grad at fortrænges af de korruge- 
rede og fleksible rør, der egner sig godt for en mekaniseret dræning.
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Der var ikke nye rørmaterialer eller rørtyper fremme, men derimod 
synes kræfterne helt at samles om fremstilling af egnede filter- og 
dækningsmaterialer til plastrør. Der blev vist ledninger pakket ind 
i 1-2 cm tykke måtter af hør eller halm og et bånd med tørvestrøelse 
indvævet i kunststoffer. De samme pakningsmaterialer afprøves også 
i danske forsøg i disse år.

Der blev argumenteret stærkt for organiske filtermaterialer, hvil
ket unægteligt kan undre, og det er ikke i overensstemmelse med 
danske erfaringer gennem 25 års forsøg.

Det blev oplyst, at der i Vesttyskland ligger ca. 2 mill, ha, der med 
fordel kan drænes. Der ligger altså fortsat store opgaver foran de ty
ske drænteknikere.

Kornavl på klægjord
Høstresultater fra dræningsforsøget på Ribe Holme 
Af afdelingschef K. Sandabl Skov

I 1968 blev der høstet så meget korn i Ribe-Darum marsken, at avi
serne kunne melde om udbytter på op mod 30 fold. I 1969 og 1970 har 
avlen imidlertid været mere beskeden. Lokale folk har oplyst, at ud
bytterne har varieret mellem godt 20 fold og misvækst.

Denne situation tegner et karakteristisk billede af dyrkningsvilkå
rene i marsken. I år med gunstige klimaforhold kan der avles store 
afgrøder, men i de kolde og fugtige år kan avlen slå helt fejl.

Forholdet er vist nogenlunde det, at der for hvert godt høstår må 
regnes med to middelmådige og et dårligt år. Korndyrkningens krav 
til jordbunden om et godt såbed, en god jordstruktur, et velaf vandet 
rodområde og en bæredygtig jord kan være vanskelige betingelser 
at opfylde på lerrige jordtyper.

Afdøde forstander Tind Christensen ved Statens marskforsøg har 
sagt, at den svære klægjord normalt kun var bearbejdningstjenlig 
i tre døgn hvert forår. Med de moderne maskiner og den større træk
kraft, der i dag rådes over, er denne termin blevet udvidet, men sam
tidig er risikoen for en mishandling, det vil sige en æltning og en 
sammenpakning af den våde jord, blevet så meget større.

* * *

Det store og helt afgørende problem for dyrkningen af marsk er 
jordens fugtighedstilstand. Klægjorden er så vanskelig gennemtræn- 
gelig for vand, at optørringen og den naturlige afledning af over
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skudsnedbøren kan tage så lang tid, at kulturplanterne beskadiges 
under spiringen og væksten.

En nødvendig forudsætning for dyrkning af klæg jord er derfor, at 
der gennemføres en afvanding. På de svære klægtyper er denne for
anstaltning ofte begrænset til en udgrøftning eventuelt suppleret med 
en furepløjning til afledning af overfladevand. Det har hidtid været 
en almindelig opfattelse, at detailafvanding med dræn ikke er an
vendelig på svær og dyb klægjord. Det har imidlertid vist sig, at den
ne vurdering ofte hviler på tilfældige og beskedne erfaringer. Der 
var og er derfor et behov for at undersøge det meget vigtige forhold 
mellem afvandingsintensitet og dyrkningssikkerhed i egentlige mark
forsøg.

Der er tre sider i problemstillingen omkring afvanding i marsken: 
a) findes der overhovedet dræningsmetoder, der kan bringes i anven
delse til detailafvanding af klægjord, og i givet fald, b) hvordan er 
forholdet mellem afvandingsgrad og af kastning, samt endvidere, 
e) hvordan vil forholdet være mellem investeret kapital og et mer
udbytte.

* * *

Da spørgsmålet om digeforstærkning og en bedre afvanding af 
marsken igen blev taget op i begyndelsen af 60’erne, blev behovet 
for nye undersøgelser til belysning og vurdering af problemstillingen 
så stort, at der mellem Statens Marskforsøg og Hedeselskabet blev 
truffet aftale om at tage et forsøgsarbejde op på en repræsentativ, 
mellemsvær klægjordstype.

På en 6 ha stor parcel, der velvilligt er udlejet af Ribe by, og som 
er beliggende på Ribe Holme, blev der i sommeren 1965 anlagt et om
fattende afvandings- og dyrkningsforsøg.

Mellem de to institutioner er der etableret et rationelt samarbejde, 
der bl. a. går ud på, at Statens Marskforsøg anvender halvdelen af 
arealet til forskellige dyrkningsforsøg og forestår dyrkningen af det 
areal, der anvendes til Hedeselskabets dræningsforsøg.

Det er endnu for tidligt at fremlægge forsøgsresultater, men der 
kan være grund til på dette tidspunkt at gøre rede for nogle af de fo
reløbige indhøstede erfaringer vedrørende dræningen:

1) Det er med al ønskelig tydelighed konstateret, at der er opnået 
en god dræningseffekt. Drænene fungerer udmærket og fører hvert 
år de nødvendige 200 mm overskudsnedbør ud i pumpekanalerne.

2) Med drænvandet afledes der årligt omkring 1 ton salt pr. ha. 
Denne udvaskning vil bidrage til en forbedring af jordens struktur.

3) Der kan endnu ikke af forsøgs- og måleresultaterne udledes 
sikre oplysninger om de forskellige dræningsmetoder.

4) På det dræntekniske område har vi bl. a. erfaret, at det er helt 
nødvendigt at placere dræn i alle lavninger. I disse gamle strømlejer
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Det har ikke manglet på interesse for kornforsøgene i marsken, og mange land
mænd har takseret afgrøderne.

er jorden særlig fed og så tæt, at overfladevandet er meget længe 
om at trænge ned i jorden og ud til drænene.

5) For så vidt muligt at undgå »stillestående«, såkaldt stagnerende 
overfladevand, der ved bevægelse opslemmes med et fint slam, som 
tilstopper jordoverfladens porer, har det vist sig nødvendigt at eta
blere såkaldte nedsivningsskakter over drænene i alle lavninger.

6) Høstresul ta terne har vist, at der på den velaf vandede klægjord 
er opnået et stort og ret konstant udbytte.

* * *

Dræningsforsøget dyrkes alene med kom i et tre-marks-sædskifte. 
Parcellerne er store. Jordbehandlingen og gødskningen svarer til nor
mal god praksis.

Udbytte i hkg kerne pr. ha (15 °/o vand)
Havre Byg Hvede »Kom«

1966 54 — — 54
1967 40 49 55 48
1968 62 65 58 62
1969 52 55 60 56
1970 47 47 61 52
Pr. år: 51 53 58 54

De i tabellen viste høstresultater er beregnet som et gennemsnit 
af udbytterne på alle parceller i seks forsøgsled. Af resultaterne vil 
det fremgå, at der i de fem første forsøgsår er avlet fra 48 til 62 hkg 
kerne pr. ha på det samlede areal. Som gennemsnit for perioden har
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udbyttet ligget på 54 hkg kerne, hvilket svarer ganske nøje til en år
lig af kastning på 30 fold. Det er altså meget lovende høstresultater, 
der foreløbig er opnået på Ribe Holme.

På denne baggrund kan det måske lyde fordringsfuldt, at vi ikke 
er fuldt tilfredse med de opnåede udbytter. De årlige udbyttevaria
tioner er stadig for store. I 1967 var avlen således 27 pct. lavere end 
i 1968. En årsvariation af den størrelsesorden viser - forudsat den 
alene er klimabestemt -, at jordbundsforhold og dyrkningsteknik må 
kunne blive endnu bedre.

Dødsfald
Direktør Johs. F. la C our, R1, Pind
strup Mosebrug, døde den 6. januar 
i en alder af 90 år.

Mellem la Cour og Det danske 
Hedeselskab har der i årenes løb 
været et nært samarbejde. I 1948 
valgtes han til medlem af Hedesel
skabets repræsentantskab, og i 1965 
på hans 85-års fødselsdag blev han 
hædret med Hedeselskabets store 
sølvbæger. Hedeselskabet er ham 
taknemlig for mange års samarbej
de. Vi vil i det følgende nummer af 
Tidsskriftet bringe en omtale af 
Johs. F. la Cours omfattende virke,

* *
Direktør Johs. F. la Cour.

,!# ;:-4: ■
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Afdelingsformand Thorvald Holm, 
Brovst.

Afdelingsformand Thorvald Holm, 
Brovst, der blev medlem af He
deselskabets bestyrelse i 1957, 
valgt af Landbrugsministeriet, dø
de julenat 1970 i en alder af 70 år.

Thorvald Holm, der begyndte at 
tjene til livets ophold som hyrde
dreng, fik en indholdsrig tilvæ
relse præget af mange offentlige 
hverv, af fængslende hobbies og 
af rejser, der førte ham jorden 
rundt.

Hans første organisatoriske ar
bejde begyndte blandt arbejds- 
mændene i en tid, der illustreres 
af, at hans ugeløn som fastlønnet
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formand var 33 kr. Fra fagforeningen var der ikke noget langt skridt 
til politisk organisationsarbejde, og i 20 år var Thorvald Holm social
demokratisk kredsformand i Halvrimmen, fra 1933 var han, bortset 
fra et par perioder, medlem af Hjørring amtsråd, og i Brovst var han 
medlem af sognerådet i 32 år. Dertil kom hverv som medlem af jord
lovsudvalget, af jordfordelingskommissionen, af Hedeselskabets be
styrelse, Historisk Samfund for Hjørring Amt og Aalborg Privat
baner.

Som hyrdedreng lod Thorvald Holm sig engang overtale til at ar
bejde på en fridag for 1,50 kr. For dem købte han indianerromanen 
»Falkevinge«, og fra da af udviklede han sig til at blive en belæst 
mand og en bogsamler og -elsker, så det de senere år var utroligt, 
hvad han kunne pille ud fra sin bogreol og vise frem tillige med sin 
omfattende frimærkesamling, hvis perle var et blåt dansk 2 Rigsbank
skillingsmærke. Frimærkerne var for ham også historielæsning.

Et kapitel for sig i Th. Holms liv var hans og hans hustrus rejser, 
der førte dem til flere verdensdele. De har spist ris i Japan og købt 
flitsbuer af pygmæer i Afrika, og hvor mange »drenge« oplever efter 
at have læst »Falkevinge« at betræde amerikanske indianerreserva
ter og tale og trykke hånd med den store høvdings efterkommere?

Th. Holm var stærkt interesseret i Hedeselskabets arbejde, og han 
var selskabet en god mand. Der blev lyttet til hans velovervejede ind
læg ved bestyrelsesmøderne. Det danske Hedeselskab har med Thor
vald Holm mistet en af dets trofaste støtter. Fr. Heick

-----------------j 7 få ord I-------
Ny forretningsfører
Direktør, konsul S. Brock, Hotaco, Holbæk, der har været forretningsfører for 
Hedeselskabet i Holbæk distrikt siden 1. januar 1964, har ønsket at blive af
løst, og hvervet er overtaget af direktør B. Bock-Pedersen, Hotaco.

☆
Natur - kun som udsigt
Skal vi interessere storstadsbefolkningen i vore hytteprojekter, må vi lokali
sere dem som hyttekoncentrationer i umiddelbar hærhed af et centrum. Folk 
vil gerne have fin udsigt, men de vil ikke have mange hieter at gå til den mo
derne selvbetjeningsbutik, til en festplads og til hoteller, hvor der er mulighed 
for at få en drink og danse et par gange om ugen.

Den eneste forandring fra det sædvanlige boligmiljø, som de faktisk er inter
esseret i, er udsigten til en vildmark, de ikke kan tænke sig at give sig i kast 
med, siger borgmesteren i en af Sveriges største hyttdkommuner.

☆ i
Russerne lærer skovæstetik
Den russiske skovforsker N. Sjemjakin holder for tiden en række forelæsnin
ger over emnet skovæstetik ved det skovtekniske institut i Voronezj. Med kon
krete eksempler fortæller han om kunsten at plante skov og vælge træarter, 
der passer til skovens biologiske egenskaber og udseende.
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F O R L A N G

ODIN"
F I N E S T E  K V A L I T E T E R

Skovteknisk
Institut

■ TEKNISK 
RÅDGIVNING

■ PRAKTISK 
FORSØGSARBEJDE

Vejledning ved anskaffelse 
og brug af maskiner 
og redskaber.

Vejledning ved indkøring 
af nyt materiel.

Metodeforbedringer.

Lokale arbejdsstudier. 

Arbejdsplanlægning.

Anvendelse af kemikalier 
(herbicider m. m.).

Instruktion i afmærkning 
og ophugning af spor.

SKOVTEKNISK INSTITUT
Vester Voldgade 868 
1552 København V. 
Telefon (01) 12 21 66

Stenvad
Cementstøberi

Tlf. Stenvad (063 - 8 24 11) 6
Arnold Westmark

Alle mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

Det betaler 
sig i . . .

Ellidshøj Kridt- og Kalkværk
ved C. M. Christiansen . Arhus Fabrikation af
Telefon: Ellidshø] (08 - 11 93 11) 4 Jordbrugskalk og

og Arhus (06) 12 76 33 foderkrldtmel

Diana A/S Grindstedskovtjære Imprægnerings-
Salgskontor

v. skovrider Tage Hansen anstalt
Kn. Olsensgade 12
4840 Nr. Alslev er køber af nåle-

tlf. (03) 83 44 96 træ til master i alle

størrelser fra
skovtjære 123 S

7,7 m 16 cm top.og 123 M skader ikke
planterne

• kan derfor Kontant
bruges nu

afregning.

• uændrede priser
for tjærepræparater Grindsted

• 10% prisnedsæt- telf. (053) 2 01 71
telse på spangol

MODERNE PLOVE
for ethvert formål 
Traktor- og hestetrukne

Bovlund 24 ” traktorplov, type 9 H
Hedeselskabet bruger »Bovlund« plove

Plovfabrikken »Bovlund«
H. WILKENS

Bovlund pr. Branderup J. - Telefon: Branderup J. (048) 3 52 33
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VANDINGSANLÆG
omgående levering

Ønsker De?
Gennemført kvalitet 
Lette og stærke rør 
De hurtige og robuste koblinger 
Sprinklere, der vander jævnt 
Sagkyndig og reel projektering 
Anlæg, hvortil reservedele hurtigt kan skaffes, 
fordi det er dansk arbejde

Indehaverne er aut. af landbrugsministeriet til projektering af 
vandingsanlæg med tilskud og Idn I h. t. grundforbedringsioven

DANSK VANDINGS INDUSTRI
Snoghøj pr. Fredericia tlf. (05) 95 2211

Henvend Dem 
om brochure 
og tilbud

Omhyggeligt behandlede skovplanter
i værdifulde provenienser

DANPLANEX
PLANTESKOLER A/S , Rødekro . Telefon (046) 6 29 33*

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvilum Skovgaard . Faarvang

Telefon (08) 87 21 11 - nr. 1

■ Planter af hårdføre racer til skov, læ,

■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

Betonvarer og I so-dæk 

Lecablokke og -mursten 

Mørtel, sten og grus

A/s MARIUS ØDUM
Randers . Telf. (064) 2 04 00

Betonvarer efter 
Ingeniørforeningens normer

Viborg Byes og 
Omegns Sparekasse

Telefon (06) 62 14 00 
Set. Mathiasgade 68

Kontortid: Kl. 9-15 
Lørdag lukket 
Aftenekspedition: 
Torsdag kl. 16-18,30 
Fredag kl. 18,30-20 

Filialer:
Karup
Mammen
Løgstrup
Vestervang

Røde drænrør
fra 2”-12” haves altid på 
lager. - Forlang tilbud.

» S O F I E N L U N D «  
T E G L V Æ R K

Ulstrup - Tlf. (06) 46 30 10

Drænrensning
med Hedeselskabets højtryks
maskiner udføres over hele lan

det. Henv. til Hedeselskabets 

lokale kontor eller til hovedkon

toret Viborg, tlf. (06) 62 61 11, 

lokal 244.

Bjerringbro
Cementvarefabrik

Telefon Gentofte 938 
Bjerringbro (06) 0811 11

Alle ^ mærkede rør
Imprægnerede

og ulmprægnerede

Stort lager
Altid leveringsdygtig

Kloakrør ^ Landbrugsrør
Monierrør Spidsbundsrør

Mærket ^ 33, leveres overalt

Hovedkontor, telefon Ringsted (03 615) 468 
Fabrik: Hedehusene, telefon (03 382) 318 

Birkerød, telefon 81 04 68

Ringsted Cementvarefabrik og Tømmerhandel A/s



HEDESELSKABETS LABORATORIUM
Hjultorvet . Viborg . Telt. (06) 62 61 11
Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse af Jord
bundsanalyser.
Ansvarlig i henhold til autorisationen:
Civilingeniør J. Frederiksen.

• Kemiske og fysiske Jordbundsanalyser. 
9 Afgrødeanalyser.
• Analyse af spildevand, vandløbsvand og 

drikkevand m. v.
9 I øvrigt alle arter af kemiske og 

fysiske analyser.

V E S T J Y S K  T R Æ L A S T H A N D E L
VARDE BETONVAREFABRIK VB FÆRDIGBETON
HAAKON KUNØE - AAGE PEDERSEN - VARDE 
TLF.: (052) 215 99

H. Struers chemiske Laboratorium
Apparater
Instrumenter
Glasvarer
Kemikalier

riil
bTRUERg

£32
Leverandør 

til Hede
selskabets 

laboratorier

A A R H U S  
(06) 13 16 11

K Ø B E N H A V N  
(01) 14 14 02

København - Sjælland

O D E N S E  
(09) 12 36 02

Paludans Planteskole %
Klarskov - 4760 Vordingborg
Telefon Klarskov 9 (03-782)

SKOVPLANTER, LÆ-, HÆK- og HEGNSPLANTER

» C I M B R I A «
T Ø M M E R
H A N D E L

Aktieselskab

A A B E N R A A

I N D H E N T  T I L B U D

Porositrør
det moderne dræ
ningsmateriale for 
vanskelig dræning.

DANSK POROSIT*/.
Telf. (06) 14 22 22 

Strandvejen 96 . Aarhus C
0»t for Storebælt:

Jystrup, telf. Ortved 
03628-300

engsko
kværnsten

i&z
y f )

STRØMMEN RANDERS TLF. (06) 42 99 99

DRÆNRØR
A/s FREDERIKSHOLMS TEGLVÆRKER

Vejlesøvej 36 . 2840 Holte . Tlf. (01) 42 2511



P E T E R S E N s .
P E D E R S E N
V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET DANREGN
J. C. Halvorsen 
& Søn
Krogsgades Cementstøberi 

Kontor: Augustenborggade tt 

Arhus C . Tlf. (06) 14 59 99

SPECIALFIRMA • FORLANG TILBUD
BRANDE- TLF. 0718 0755*

CaJlÉo- MORTENSENS 
Bogtrykkeri

TELEFON (06) 62 03 55 . VIBORG

MENTAL

Vi turnlevere rer i alle
' i særtsye størrelser efter 

iageworf. normer.

betjening

TIMEBO

■ Tegn abonnement på 
Hedeselskabets Tidsskrift

B O G H A N D E L E N  fås:
»DET I N D V U N D N E  f

D A N M A R K «  af Fridlev Skrubbeltrang: 1. bd. (498 sider, illustreret)

En historisk redegørelse af blivende værdi. uindbundet 76»00 kr-

»E. M. DALGAS«
af Har. Skodshøj:
(228 sider, illustreret, 2. udgave) 
uindbundet 28,50 kr.

¥
rak

Begge bøger udsendt I meget smukke udgaver i anledning af Hede
selskabets hundredårsjubilæum i 1966.

Portofrit ved henvendelse til Hedeselskabets Hovedkontor, Viborg.

.................  Klip her

De bedes sende mig:

□ Det indvundne Danmark: 76,-
□ E. M. Dalgas: 28,50 

+ moms.

Portofrit ved forud indsendelse af 
beløbet.

Navn, stilling og adr.:

Til
porto

Til

HEDESELSKABETS

HOVEDKONTOR
må

8800 VIBORG
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NPK er billigere nu end til foråret

NPK leveret som løsvare koster 26 kr 
mindre pr. ton.2
NPK fra Norsk Hydro er prillet og leveres 
også i stærke plast- eller papirsække.3
Med NPK udbringes alle næringsstoffer 
i een arbejdsgang.

Lad derfor Deres forhandler give Dem et 
tilbud på levering af NPK allerede nu! NORSK HYDRO

......

5 Alle 4 NPK-typer indeholder magnesium, 
NPK 15-4-12 og 14-4-17 tillige kobber.

6 NPK bruges på alle jordtyper og til alle 
afgrøder.

7 NPK forenkler gødskningen og giver 
en tiltrængt arbejdslettelse i det travle 
forår.

Spørg efter prillet NPK - et kvalitetsprodukt fra




